
علتامتناعبرخینانواییهادرارائهکارتخوانچیست؟
گروه اقتصادی -  علی رغم گذشت بیش از ۶ ماه از اجرای طرح هوشمندسازی نان، برخی واحدهای نانوایی از ارائه کارتخوان اجتناب می کنند.

بیش از ۶ ماه اســت که طرح هوشمندســازی فروش نان برای عادلانه کردن توزیع یارانه ها در سراســر کشور آغاز شده است چرا که طی سال های اخیر 
با افزایش قیمت جهانی گندم، آرد ایرانی به کشــورهای همســایه قاچاق می شــد که با این وجود آرد یارانه ای به جای آنکه نصیب مردم ایران شود، سر سفره 

خارجی ها بود.
بنابر آمار اعلامی بازرگانی دولتی ۹۹ درصد واحدهای نانوایی به کارتخوان هوشمند مجهز شدند که این موضوع منجر به رصد و پایش فروش نانوایی 
ها و عملکرد آنها شــده اســت.  بررســی های میدانی نشان می دهد که بسیاری از واحدهای نانوایی از ارائه کارتخوان امتناع می کنند، درحالیکه رئیس اتحادیه 
نانوایان سنتی اذعان می کند که تمامی واحدهای دارای کارتخوان از پرداخت نقدی امتناع می کنند و تنها ممکن است در صورت خرابی دستگاه نتوانند استفاده 
کنند. هر چند برخی از نمایندگان مجلس مســائل دیگر همچون فروش آرد در بازار ســیاه و بحث های فرار مالیاتی را علت امتناع برخی واحدهای نانوایی 
از ارائه کارتخوان یا زیربارنرفتن تجهیز واحدها به کارتخوان مطرح می کنند. جلال محمود زاده نایب رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس گفت: با توجه به 
اختلاف قیمت مصوب آرد با بازار آزاد، مقداری آرد از سیستم عرضه خارج می شود. به گفته او، اگر فروش نان با کارتخوان انجام شود، مقدار آرد تحویلی 

نانوا و میزان فروش نان و همچنین ورود وخروج آرد مشخص است. به همین خاطر تعدادی از نانوایی ها مقاومت می کنند که شفاف سازی رخ ندهد.
محمود زاده می گوید: اجرای طرح هوشمندســازی کارتخوان واحدهای نانوایی در بحث کنترل خروج آرد تاثیر بســزایی دارد و معتقدیم که تمامی 
واحدها به کارتخوان مجهز شوند. نایب رئیس کمیسیون کشاورزی گفت: برخی از واحدهای نانوایی به خاطر پرداخت مالیات ناشی از گردش مالی دستگاه 
کارتخوان نســبت به این موضوع مقاومت می کنند، اما دســتگاه های نظارتی، شــورای آرد و نان،  جهاد کشاورزی و سایر دستگاه های مربوط باید کاری کنند 

که تمامی نانوایی ها در سطح کشور به کارتخوان مجهز شوند.
۱۰ درصد واحدهای نانوایی به کارتخوان مجهز نشدند

آقای بیژن نوروز مقدم رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران گفت: هم اکنون ۱۰ درصد واحدها به کارتخوان مجهز نشدند و این موضوع هیچ ارتباطی به 
امتناع نانوایان ندارد.

به گفته او، بســیاری از واحدها که به کارتخوان مجهز شــدند، پس از آنکه دستگاهشــان دچار ایراد می شود، پشتیبانی بسیار ضعیف است.کمااینکه بنابر 
گزارش های اعلامی نانوایان، برخی کارتخوان ها به رغم گذشت ۱۰ تا ۱۵ روز از قطعی دستگاهشان متصل نشدند.

نوروز مقدم می گوید: با اجرای طرح هوشمندســازی قرار بود قیمت نان واقعی شــود و مابه التفاوت آن را دولت به نانوا پرداخت کند، درحالیکه دولت 
۱۵ درصد بر قیمت نان یارانه نوع یک و دو اضافه کرد که بدلیل گران شدن قیمت گندم، افزایش ۱۵ درصدی کارساز نیست. 

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران با اشاره به تعطیلی زودهنگام برخی واحدهای نانوایی گفت: برخی نانوایی ها ۵ تا ۷ کیسه آرد در روز دارند که این 
میزان آرد جوابگوی ۸ تا ۹ ساعت در روز است که با افزایش تقاضا ناشی از گرانی دیگر کالاها همچون تن ماهی، ماکارانی و حبوبات نیاز مردم به نان بیشتر 

شده است که در نتیجه این امر منجر به کاهش ساعت کار نانوایی ها می شود.
دولت سیزدهم سیستم های هوشمند فروش نان برای هدفمندسازی یارانه آرد و جلوگیری از قاچاق آرد به خارج از مرزها راه اندازی کرد چرا که طی 
ســال های اخیر آمار شــفافی از ســرانه مصرف نان و پخت نان در کشــور نداشتیم که با اجرای کاما این طرح امید می رود از هدررفت مصرف آرد و قاچاق به 

ان سوی مرزها جلوگیری شود.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - در این گزارش 
به این موضوع پرداخته می شــود که 
برخی از شرکت های تولیدی داخلی، 
بدون اخذ نمایندگی از شــرکت های 
خارجی، تولیدات خود را با نام و نشان 
آن شرکت ها به فروش می رسانند، به 
طور مثال شــاهد فــروش تلویزیون 
ســونی و تلفن همراه نوکیا هستیم که 
از قرار معلوم بدون کســب مجوز از 
شــرکت مجوز از شرکت مرجع، در 

داخل کشور مونتاژ می شوند.
این اقدامــات در حالی صورت 
می گیرد که در ایران قوانین مخصوصی 
در ارتباط با حمایت از نام های تجاری 
وجود دارد؛ از سوی دیگر ایران، یکی 
از کشــورهای عضــو موافقت نامه 
مادرید در خصوص ثبت بین المللی 
علائم و حمایــت از نام های تجاری 
است و بر همین اساس شرکت ها حق 
ندارند بدون اخذ مجــوز، تولیدات 
خــود را با برندهای غیــر به فروش 

برسانند.
فــارغ از این مســئله، در ایران 
قانونی تحــت عنــوان »حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان« وجود دارد 
که در ســال ۸۸ بــه تصویب مجلس 
شورای اسلامی رسیده است. مطابق 
ماده ۲ این قانون، کلیه عرضه کنندگان 
کالا و خدمــات، مســئول صحت و 
ســلامت کالا و خدمات عرضه شده 
مطابــق با ضوابط و شــرایط مندرج 
در قوانیــن و یا مندرجــات قرارداد 
مربوطه یا عرف در معاملات هستند. 
همان طــور که در این بند قانونی آمده 
اســت، عرضه کنندگان کالا، مسئول 
صحت کالا بــوده و در صورت عدم 
انطباق کالا باید به مشتری، خسارت 
پرداخت کنند.ازآنجایی که در موضوع 
مورد اشــاره، برخی تولیدکنندگان، 

محصولات خود را بدون تأیید و اخذ 
نمایندگی از شــرکت های مرجع و با 
نام و نشــان برندهای خارجی توزیع 
می کنند، در نتیجه شاهد عدم انطباق 
کالا هستیم و مشــتریان می توانند از 

عرضه کننده کالا خسارت بگیرند.
با این حســاب، جای ســوال 
اســت که چرا برخی دســتگاه های 
دولتی که شــأن مجوزدهی و نظارت 
بر محصــولات تولیدی دارند، به این 
مسئله ورود نمی کنند؛ موضوعی که 
البته، مســئولان وزارت صمت پاسخ 
قانع کننده ای در خصــوص آن ارائه 

نمی دهند.
معــاون هماهنگی و محیط 
کسب وکار صمت: این موضوع 

به ما مربوط نمی شود!
ســید مهــدی نیــازی، معاون 
هماهنگی و محیط کسب وکار صمت 
در واکنــش به اعطای مجوز به برخی 
شــرکت های داخلی مبنــی بر تولید 
محصولات خود با برندهای خارجی 
بدون نیاز به موافقت و تأیید شــرکت 
مرجع گفــت: این موضوع مربوط به 
معاونت ما نیســت اما صدور مجوز 
فعالیت این شرکت ها نیز طبیعتاً تحت 
قاعده و قانونی بوده است؛ متولی امر 
این موضوع سازمان حمایت است و 

در این زمینه پاسخ بیشتری ندارم.
اظهارنظــر عجیــب معــاون 
هماهنگــی و محیط کســب وکار در 
حالی اســت که این مقام مســئول از 
شــرکت تولیدکننده نوکیای ایرانی! 
بازدید مفصلی هم داشــته اســت؛ با 
این وجود به نظر می رســد هنوز هم 
برخــی از مســئولان وزارت صمت 
در جریان تخلف بزرگی که توســط 
این شرکت ها صورت می گیرد، قرار 

ندارند.

واکنــش دبیر ســتاد رفع 
موانع تولید: ما تحریم هستیم؛ 
ایــن چــه ســوالی اســت که 

می پرسید؟!

علاوه بر این، صدیف بیک زاده، 
دبیر ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید، 
اقدام یک شــرکت داخلی نسبت به 
تولید نوکیای ایرانی بدون اخذ مجوز 

از شرکت مرجع را منطقی عنوان کرد؛ 
وی درحالی که چندان حاضر به پاسخ 
به سوالات نبود، گفت: تاکنون تقلب 
این چنینی در تولیدات این شرکت و 

یا سایر شرکت ها ملاحظه نشده است.
وی ادامــه داد: مگــر برندهای 
مختلفی که محصولاتشــان در حوزه 
تلفن همراه وارد کشــور می شــود، 
مشــخص اســت که در چه محلی و 
توســط چه شرکتی تولید شده است؛ 
مثلًا شــما از کجا می دانید که شرکت 
سامســونگ، واقعاً این محصولات 

وارداتی را تولید کرده است؟
دبیر ستاد تســهیل و رفع موانع 
تولیــد همچنین افزود: در شــرایط 
تحریمی که با مشکلات مواجه هستیم 
و نام های تجاری نظیر سامسونگ از 
ایران رفته اند، شــما بــا مطرح کردن 
این موضــوع، دقیقاً دنبال چه چیزی 

هستید؟
صمــت:  وزارت  معــاون 
ســازمان حمایت باید پاسخگو 

باشد!
وی ادامــه داد: اگر محصولات 
شــرکت فوق با مشکل خدمات پس 
از فروش مواجه شــود و یا شکایتی 
از برند صورت گیرد، سازمان حمایت 

باید در این زمینه پاسخگو باشد.
بیک زاده در انتها گفت: در حال 
حاضــر ۷۰ هزار واحد تولیدی داریم 
که در حال فعالیت هســتند، حالا اگر 
واحــدی داریم کــه در حال تخلف 
است باید رســیدگی شود، همچنین 
صدور جواز تأسیس و بهره برداری از 
طریق ســازمان تجارت صنایع استان 
صورت گرفتــه و این ســازمان باید 

دراین خصوص پاسخگو باشد.
همچنین محسن شــکراللهی، 
مدیرکل صنایع لوازم خانگی و اداری 
صمت حاضر بــه گفت وگو در این 
خصوص نشد و موضوع فیک فروشی 
شرکت های داخلی را به کارشناسان 
ارجاع داد، جالب اینجاست که شماره 

تماس ارسال شــده توسط این مقام 
مسئول بی وقفه مشغول بوده و امکان 

برقراری تماس با آن وجود ندارد.
مســئولان  غلــط  آدرس 
وزارت صمــت در خصــوص 

فیک فروشی
نکته عجیب ماجرا این اســت 
که دبیر ســتاد تســهیل و رفع موانع 
تولید در اظهارات خود ســعی دارد با 
تشکیک نسبت به اصالت گوشی های 
وارداتی، انگشــت اتهام را به سمت 
شــرکت های خارجــی تولیدکننده 
گوشــی های تلفن همراه بــرده و به 
نوعی صورت مســئله تقلب شرکت 
تولیدکننده نوکیــای ایرانی را حذف 

کرده و با به حاشیه ببرد.
این در حالی است که شرکت های 
مطرح تولیدکننده گوشی تلفن همراه 
در جهــان، دارای نام هــای تجاری 
کاملًا مشــخص هستند و ارتباطی به 
این مسئله ندارند؛ به عبارتی برندهای 
بزرگ، کارخانه های مختلفی در جهان 
داشته و تولیدات آنها تحت لیسانس 
شــرکت مرکزی اســت، اما شرکت 
تولیدکننده نوکیای ایرانی، هیچ گونه 
مجــوزی مبنی بر اخــذ نمایندگی یا 
تحت لیسانس بودن را دریافت نکرده 

است.
وزارت  مســئولان  آیــا 
صمت واقعــاً از حقیقت ماجرا 

بی خبرند؟!
تحقیقــات نشــان می دهد در 
دی ماه سال گذشته، از سوی یک نهاد 
دولتی در استان مرکزی به یک شرکت 
تولیــد کننده گوشــی موبایل مجوز 
مونتاژ محصولات تلفن همراه با برند 
نوکیا بدون اخذ نمایندگی از کمپانی 
اصلی داده شده است که بررسی های 
ثانویه حاکی از آن است که این شرکت 

ظاهراً اقدام به تولید گوشی با برندهای 
دیگر از جمله سامسونگ و شیائومی 

نیز می کند.
به عبارتی با وجود اینکه صدور 
مجوز و پروانه بهره برداری به سازمان 
صمت استان مرکزی مربوط می شود؛ 
اما با دخالت مســتقیم این نهاد دولتی 
مجوز تولید کالا بدون اخذ نمایندگی 

از شرکت مادر صادر شده است.
از  برخــی  فقــط  چــرا 

شرکت های خاص؟
هر چند ممکن است علت عدم 
لــزوم به دریافت نمایندگی توســط 
این شرکت تولیدکننده، »تحریم های 
ظالمانه« عنوان شــود امــا فراموش 
نکنیم که در حال حاضر شاهد فعالیت 
شرکت های متنوع تولید تلفن همراه یا 
لوازم خانگی در کشور هستیم که با نام 
تجاری خود محصولاتشان را در بازار 
عرضه می کنند؛ بنابراین برند دزدی، 
بدعتی جدید است که به بهانه تحریم 
صورت می گیرد که چنانچه به مرور 
زمان دامنه آن وسیع تر شود، مشتریان 
و مصرف کنندگان روزانه با خیل عظیم 
برندهای تقلبی در بازار مواجه شــده 
و قطعاً آنها را با دردسرهای جدیدی 

روبرو خواهند کرد.
سوال اصلی که در این زمینه مطرح 
می شود این اســت که اگر مسئولان 
وزارت صمت به دنبــال حمایت از 
تولید داخل هستند، چرا قبلًا به سایر 
شــرکت ها که برای برندینگ هزینه 
گزافــی را پرداخــت کرده اند، چنین 
مجوزی را اعطــا نکردند؛ همچنین 
مونتاژ تلفن همراهــی که حتی یک 
قطعه آن در ایران تولید نمی شود، چه 
آورده ای برای کشــور دارد که حاضر 
شدند این چنین برخلاف شأن نظارتی 

خود گام برداند؟

تولید نوکیا در ایران؛

خود تحقیری این بار 
در گوشی موبایل!

علاوه بر تولید لوازم خانگی برند های مشهور در ایران ظاهرا نوکیا نیز در ایران اقدام به تولید گوشی موبایل می کند.

گروه اقتصادی - بررســی رشد  
ماهیانه اجاره خانه در کل کشــور طی 
مهرماه امســال از افزایش ۶.۱ درصد 
در مقایسه با شهریور حکایت دارد که 
بیشترین میزان افزایش در سال جاری 
محسوب می شود. معمولا با ورود به 
پاییز بازار اجــاره فروکش می کرد اما 
از ســال گذشته به دلیل رکود خرید و 
فروش مسکن و تورم عمومی، اجاره 

بها روند صعودی داشته است.
مهرماه امسال نرخ اجاره مسکن 
در کل کشــور ۶.۱ درصد و در شــهر 
تهران ۷ درصد در مقایســه با شهریور 
افزایــش یافت که در هــر دو بخش 
بیشترین میزان تورم ماهیانه اجاره در 
سال جاری محسوب می شود. به نظر 

می رسد اثر فروکش کردن بازده سرمایه 
در بخش خرید و فروش مسکن شهر 
تهران به شــکل سرعت گرفتن تورم 

اجاره بها بروز یافته است.
بر اســاس گــزارش مرکز آمار، 
میزان رشــد ماهیانه نرخ اجاره در کل 
کشــور در اردیبهشــت ۲.۵ درصد، 
خــرداد ۲.۳ درصد، تیــر ۳.۸ درصد، 
مرداد ۲.۹ درصد، شهریور ۳.۵ درصد 

و مهر ۶.۱ درصد بوده است.
در شهر تهران نیز طبق شاخص 
بانک مرکزی، رشــد ماهیانه اجاره بها 
در اردیبهشــت ۱.۹ درصــد، خرداد 
۲.۷ درصد، تیر ۴.۵ درصد، مرداد ۴.۶ 
درصد، شــهریور ۴.۶ درصد و مهر ۷ 

درصد اعلام شد.

منحنی کرایه خانه در شرایطی رو 
به بالا حرکت می کند که درآمد بسیاری 
از اقشار اجاره نشین، چندان متناسب 
با آن رشد نکرده است. از سوی دیگر 
انتظار می رفت با ورود به نیمه دوم سال 
و پایان پیک جابه جایــی، بازار اجاره 
فروکش کند اما به دلیل تاثیرپذیری از 
تــورم عمومی و جبران عقب ماندگی 
در مقایســه با قیمت مسکن، مسیری 

متفاوت با انتظارات را سپری کرد.
در حال حاضر مسکن به عنوان 
سنگین ترین کالا در سبد هزینه خانوار 
۶۰ درصد درآمد خانواده های تهرانی 

را به خود اختصاص می دهد که به ۱.۳ 
برابر حد مجاز رسیده است. این برآورد 
مربوط به تیرماه ۱۴۰۱ است که با توجه 
به رشدهای پس از آن در حال حاضر 
این عدد رشد بیشتری یافته است. طبق 
اعلام مرکز آمار، مهرماه امسال قیمت 
مسکن در کل کشور ۶.۱ درصد نسبت 
به شــهریور امسال و ۳۶.۳ در مقایسه 
با مهرماه ســال گذشته رشد نشان داد. 
رشــد قیمت مسکن شهر تهران در دو 
شاخص ماهیانه و سالیانه نیز به ترتیب 

۰.۷ درصد و ۴۴.۷ درصد بود.
از طــرف دیگر تــورم ماهیانه 

اجــاره بها در کل کشــور ۶.۱ درصد 
و تــورم نقطه به نقطه اجاره )نســبت 
به مهرمــاه ۱۴۰۰( به میزان ۳۶ درصد 
اعلام شــد. در شــهر تهران نیز طبق 
اعلام بانک مرکزی اجاره بها ۷ درصد 
نســبت به شهریور امسال و حدود ۴۱ 
 درصد در مقایســه با مهر سال گذشته 

رشد کرد.
دولت در سه سال اخیر به منظور 
کمک به مســتاجران، برنامه هایی را 
شــامل پرداخت وام ودیعه مسکن و 
تعیین سقف برای قراردادهای اجاره در 
نظر گرفت. اردیبهشت امسال سقف 

افزایش اجاره بهای مســکن نســبت 
به اجاره بهای ســال ۱۴۰۰، در تهران 
حداکثــر ۲۵ درصد، کلانشــهرهای 
بــالای یک میلیون نفــر جمعیت ۲۰ 
درصد و ســایر شــهرها ۱۵ درصد به 
تصویب رسید. همچنین به مستاجران 
در تهران ۱۰۰ میلیون، مراکز استانها ۷۰ 
میلیون و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر 
۴۰ میلیون تومان وام ودیعه مســکن 

پرداخت می شود.
اما همانطور که آمار نشان می دهد 
تعیین حد مجاز چندان نتوانســته در 
جلوگیری از رشــد قیمت ها در بازار 

اجــاره موفق عمل کند. بــازار اجاره 
معمولا نسبت به جهش قیمت مسکن 
دیر واکنش نشان می دهد اما به مرور از 
تحولات قیمت مسکن و تورم عمومی 
تاثیر می گیرد. نرخ اجاره بخشــی از 
جاماندگی نسبت به قیمت مسکن را 
در سالهای گذشته جبران کرده اما هنوز 
در حالت سر به سر قرار نگرفته است.

ارزش   R بــه   P بحــث 
ســرمایه گذاری روی ملک نســبت 
بــه درآمــد از محل اجــاره و میزان 
توجیه پذیری آن در مقایســه با قیمت 
مسکن را نشــان می دهد. تا سال های 
گذشته این نسبت در محدوده عدد ۲۰ 
قرار داشت که با رشد قیمت ها در چهار 
سال اخیر این نسبت تا ۴۰ افزایش پیدا 

کرد. یعنی ارزش سرمایه گذاری ملک 
به نیت درآمد از اجاره نصف شد.

با رشــد اجاره بها  در یک ســال 
گذشــته اجاره بهــا ۱.۷ برابر قیمت 
مســکن رشــد کرده و P به R به عدد 
۳۰ رســیده اما هم چنــان ۵۰ درصد 
نسبت به گذشته در ضرر است. یعنی 
کســی که به قصد اجاره نســبت به 
خرید ملک سرمایه گذاری می کند در 
مقایسه با چهار سال قبل سود کمتری 
می برد. بر این اســاس تا زمانی که نرخ 
اجاره در حالت معقولی در مقایســه 
بــا ارزش ملک قرار نگیرد، ســرمایه 
گذاری در بخــش خرید و فروش و 
 همچنین ساخت و ســاز دچار رکود 

می شود.

رفتار عجیب بازار اجاره!

این اقدامات در حالی صورت می گیرد که در ایران قوانین مخصوصی در ارتباط با حمایت 
از نام های تجاری وجود دارد؛ از ســوی دیگر ایران، یکی از کشــورهای عضو موافقت نامه 
مادرید در خصوص ثبت بین المللی علائم و حمایت از نام های تجاری است و بر همین اساس 
شرکت ها حق ندارند بدون اخذ مجوز، تولیدات خود را با برندهای غیر به فروش برسانند.

گروه اقتصادی -  مدیر کل بنادر 
و دریانوردی خوزستان اظهار داشت: 
در حال حاضر در بندر امام ۳۷ فروند 

کشتی با میزان بار ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار 
تن در لنگرگاه بر روی آب مانده اند.

بهــروز آقایی دربــاره آخرین 

وضعیــت انبارهای بنــادر و تخلیه و 
ترخیص کالا در بنادر خوزستان اظهار 
داشت: در حال حاضر در بندر امام ۳۷ 
فروند کشــتی با میزان بار ۲ میلیون و 
۲۰۰ هزار تن در لنگرگاه بر روی آب 
مانده اند و در کنار اسکله هم ۲۰۰ هزار 
تن کالا در حال تخلیه است. همچنین 
بیــش از ۳ میلیون و ۹۰۰ هزار تن کالا 
در انبارهای بندر امام انباشت شده اند.
وی با تاکید براینکه کشتی های 
که روی آب مانده اند به دلیل مشــکل 
اسنادی امکان ورود به بندر را ندارند، 

ادامــه داد: هنوز تبــادلات مالی بین 
فروشــنده و خریدار کامل نشده و با 
مشکل اسنادی مواجه اند. پس از رفع 
مشکل اسنادی به این کشتی ها اعلام 
ورود به بندر می شــود کــه در حال 
حاضر به هیــچ یک از این ۳۷ فروند 
کشتی که حامل کالای اساسی هستند، 

اعلام ورود به بندر نشده  است. 
مدیــر کل بنــادر و دریانوردی 
استان خوزستان گفت: فرض بر این 
باشد که همین امروز مشکل اسنادی 
این کالاها و بار برطرف شود، به دلیل 

اینکه امور پشــتیبانی دام نتوانســته 
کالاهای خــود یعنی همان ۳ میلیون 
و ۹۰۰ هــزار تــن را از انبارهای بندر 
امام خارج کند، ظرفیت و انباری برای 
پذیرش بار کشتی های مانده بر روی 
آب نداریم. آقایی با بیان اینکه وزارت 
جهاد کشاورزی دو زیر مجموعه آن؛ 
امور پشتیبانی دام و شرکت بازرگانی 
دولتی باید در اقدام ســریع کالاهای 
انباشــت در انبار بنــدر امام را خارج 
کنند، تاکید کرد: بخشــی دیگر از این 
کالاهاو بار متعلق به بخش خصوصی 

بوده کــه سیاســت گذاری ورود و 
خــروج این کالاها هم بر عهده جهاد 
کشاورزی است. جهاد کشاورزی باید 
با برنامه ریزی دقیق نسبت به واردات 
کالا و خــروج آن از بنادر اقدام کند تا 
امروز با این مشکلات مواجه نشویم. 
وی افزود: از سوی دیگر تا این ۳ 
میلیون و ۹۰۰ هزار تن کالا از انبارهای 
بندر امام خارج نشــوند، از پذیرش 
همزمان انبوه کشــتی که در لنگرگاه 

مانده اند را نداریم.
مدیــر کل بنــادر و دریانوردی 

استان خوزســتان درباره مدت زمان 
مانــدگاری برخــی از ایــن کالاها 
در لنگــرگاه و انبارهــای بنــدر امام 
اظهارداشــت: برخی از این کشتی ها 
از مرداد مــاه در لنگرگاه منتظر ورود 
به بندر هســتند و برخی از کالاها از 
اردیبهشــت ماه در انبارهای بندر امام 
دپو شــده اند. وی با هشــدار نسبت 
به فســاد پذیری ایــن کالاها گفت: 
این کالاها اگر ســریع از انبار خارج 
نشوند، مشــکل آفت و خودسوزی 
پیدا می کنند چراکه کنجاله سویا یک 

کالای خودســوز است. اما در بحث 
گنــدم و ذرت گازی از آنها متصاعد 
می شــود  باعث تخریب شان خواهد 
شد. آقایی ادامه داد: مشکل دیگر است 
که دو ماه پــس از انجام آزمایش این 
کالاها اگر تخلیه و خارج نشوند باید 
مورد آزمایش مجدد قرار بگیرند. در 
ایــن صورت علاوه بر اینکه هزینه ای 
باید برای انجام آزمایش دوم پرداخته 
شــود احتمال اینکه جواب آزمایش 
منفی باشد و کالا را رد و مرجوع کند، 

وجود دارد. 

گــروه اقتصــادی -  رییــس 
انجمــن تخصصــی صنایــع همگن 
نیرومحرکه و قطعه سازان خاطر نشان 
کرد: سیاســت گذاری های داخلی به 
خودروســازان آســیب وارد می کند. 
دولت بــرای مدیریت بــازار خودرو 
بایــد ۲ اقدام را انجام بدهد؛ نخســت، 
از قیمت گذاری دستوری دست بکشد 
و دوم، مدیریت در خودروســازی را 
به ســهام داران واگــذار کند و اینگونه 
بیش از ۹۰ درصد مشــکلات صنعت 
خودرو حل خواهد شــد. محمدرضا 
نجفی منش، قیمت گذاری دستوری را 
عامل اصلی مشــکلات پیش آمده در 
صنعت خودرو معرفــی کرد و گفت: 
صادرات با ارز و قیمت صادراتی انجام 
می شــود از این رو برای خودروسازان 
ســودآور است. صادرات هزار دستگاه 
به ونزوئلا می تواند تلنگری به منتقدان 
صنعت خودرو بزند  تا این میزان هجمه 

به این صنعت وارد نکنند.
وی فــروش خودرو به شــیوه 
قرعه کشی را به مانند عملکرد بنگاه های 
خیریه تشبیه کرد و افزود: خودروسازان 
بنــگاه خیریه باز کرده اند به این معنا که 
خــودرو ۱۵۰ میلیونی تولید و عرضه 
می کنند و از ســوی دیگر فروش همان 
دســتگاه با نرخ ۳۰۰ میلیون تومان در 

بازار وجــود دارد و این قیمت گذاری 
دســتوری بدترین تصمیمی است که 
دولت می تواند برای یک صنعت بگیرد.

عضو اتاق بازرگانــی ایران ادامه 
داد: قیمت گذاری دســتوری بیش از 
تحریم های خارجی به تولیدکنندگان 
خودرو در ایران ضرر و زیان وارد کرده 
است. وقتی یک خودروساز فروش ۱۰ 
هزار دســتگاه خودرو را اعلام می کند 
چرا برای خرید این تعداد ۶ میلیون نفر 
ثبت نامه می کنند آیا همه این افراد نیازمند 
ایــن خودروها هســتند؟ بدون تردید 
پاســخ منفی اســت. آنها به دنبال ۱۰۰ 
میلیون تومان اختلاف قیمت کارخانه 
تــا بازارند، از این رو بایــد این فاصله 
قیمتی برداشــته شود. وی افزود: بعد از 
اینکه سایپا فروش به شیوه قرعه کشی را 
پایان داد و فاصله قیمت کارخانه تا بازار 
کاهش پیدا کرد میزان تقاضا برای خرید 
خودروهایی این خودروسازان در بازار 

تقلیل پیدا کرد.
نجفی منش بــا بیان اینکه فاصله 
قیمت  از کارخانه تــا بازار باعث زیان 
۱۲۰ هزار میلیاردی به خودروســازان 
شــده است، گفت: این شیوه فروش به 
ســود دلالان و به زیان تولیدکنندگان 

ختم می شود.
وی در پاســخ بــه این پرســش 

کــه آیا تولید ۲۰۶ تیــپ دو برای ایران 
خودرو بیش از ۱۵۰ میلیون تومان تمام 
می شــود؟ گفت: برای رسیدن به نرخ 
واقعی خودرو باید قیمت جهانی آن را 
در بازار رصــد کنیم؛ نرخ جهانی ۲۰۶ 
حــدود ۱۰ هزار یورو اســت و قیمت 
خودرو با نوســان های نرخ دلار  بالا و 
پایین می رود. ممکن اســت است این 
سوال مطرح شــود چرا قیمت دلار در 
کشور همواره تصاعدی است؟ پاسخ 
روشن است به دلیل حجم نقدینگی که 
در بازار اضافه می شــود و دولت برای 
جبــران کمبود بودجــه روزی ۳ هزار 
میلیارد تومان به نقدینگی اضافه می کند.
رییس  انجمن تخصصی صنایع 
همگــن نیرومحرکه و قطعه ســازان 
تصریح کرد: بودجه نامناســب دولت 
یکــی از عوامل اصلی نیــاز به افزایش 
نقدینگی اســت. آیا افزایش ۵۷ درصد 
دستمزد کارگران تاثیری در زندگی آنها 
گذاشت؟ در کمتر از ۴ ماه این افزایش 
نرخ خنثی شــد؛ چراکه قیمت ها روند 
صعودی به خود گرفتند. ما ریشه ای به 
این موضوع نپرداختیم و ریشه افزایش 
قیمت ها به بالا رفتن حجم نقدینگی باز 

می گردد.
این فعال اقتصــادی با بیان اینکه 
روزانه بیش از ۵ هزار دســتگاه خودرو 

همــراه با زیان تولید می شــود، گفت: 
ایران خــودرو به دلیل اختلاف قیمت 
بازار تا کارخانه در عرضه مشکل دارند 
زمانی که اختلاف قیمت وجود نداشت 
در فروش مشــکلی نخواهیم داشت. 
فراموش نکنید زمانی که اختلاف قیمت 
فاحش نبود خودروسازان برای فروش 
مشکل داشــتند و به فروش قسطی و 

چکی روی آورده بودند.
وی با اشاره به فراهم بودن امکان 
صادرات خودرو  برای خودروسازان، 
گفــت: سیاســت گذاری های داخلی 
به خودروســازان آسیب وارد می کند. 
دولت بــرای مدیریت بــازار خودرو 
بایــد ۲ اقدام را انجام بدهد؛ نخســت، 
از قیمت گذاری دستوری دست بکشد 
و دوم، مدیریت در خودروسازی را به 
ســهام داران واگذار کند و اینگونه بیش 
از  ۹۰ درصد مشکلات صنعت خودرو 

حل خواهد شد.
 نجفی منش در پاسخ به این پرسش 
که آیا در شرایط تحریم در تامین قطعات 
با چالش مواجه شدیم؟ گفت: راه های 
تجارت در شرایط تحریم را پیدا کردیم، 
ما می توانیم مشکل را حل کنیم هرچند 
دور زدن تحریم ها هزینه بیشتر ی را به 
ما تحمیل می کند اما ما می دانیم چگونه 

از این مسائل گذر کنیم.

خطر خودسوزی و فساد کالاهای انباشت شده در انبار؛

٣٧ کشتی حامل کالای اساسی با مشکل اسنادی بر روی آب مانده اند

یکشنبه 29 آبان 1401 ، 25 ربیع الثانی 1444 ،20 نوامبر 2022، شماره 4087

صادرات خودرو به ونزوئلا تلنگری به منتقدان است 


